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Цель: совершенствование практики применения нормы о хищении наркотических средств или психотропных веществ 
(ст. 229 УК РФ). 

Методы исследования: для решения поставленной цели использованы сравнительно-правовой и логико-юридический 
методы. Исследованы постановления Верховных Судов СССР, РСФСР, Российской Федерации, решения судов по уголовным 
делам. 

Выводы: моментом окончания хищения наркотических средств или психотропных веществ следует считать момент их 
изъятия из чужого владения и появления у виновного возможности распорядиться ими. Это объясняется тем, что именно в 
данный момент создается угроза здоровью населения от немедицинского потребления наркотических средств или психотропных 
веществ. Поэтому квалифицировать хищение наркотических средств или психотропных веществ как оконченное преступление 
следует в том случае, когда у виновного была возможность распорядиться похищенными наркотическими средствами или 
психотропными веществами. При отсутствии у виновного такой возможности его действия образуют неоконченное хищение. 

Практическая значимость: предложенный подход к определению момента окончания хищения наркотических средств или 
психотропных веществ позволит осуществлять дифференцированную уголовно-правовую оценку различных по объективным 
признакам хищений наркотиков. 

Ключевые слова: наркотические средства, психотропные вещества, наркотики, хищение, момент окончания, преступление, 
ответственность.

The Moment of Termination of Embezzlement of Drugs or Psychotropic Substances

Shesler Viktor A.
Junior Scientific Assistant of the Department of Criminal Law and Criminology of the Siberian Law Institute of the 
Ministry of Internal Affairs of the Russian Federation
(Krasnoyarsk)

Purpose: to improve the practice of applying the norm on theft of narcotic drugs or psychotropic substances (Art. 229 of the Criminal 
Code of the Russian Federation).

Research methods: comparative legal and logical-legal methods were used to solve this goal. Investigated the decisions of the 
Supreme Courts of the USSR, RSFSR, Russian Federation, court decisions in criminal cases.

Conclusions: the moment of the end of the theft of narcotic drugs or psychotropic substances should be considered the moment 
of their withdrawal from someone else’s possession and when the perpetrator has the opportunity to dispose of them. This is due to the 
fact that it is at this very moment that a threat to the health of the population from non-medical drug use is being created. Therefore, the 
theft of narcotic drugs or psychotropic substances should be qualified as a completed crime in the case when the perpetrator had the 
opportunity to dispose of the stolen narcotic drugs. If the culprit does not have such an opportunity, his actions form an unfinished theft.

Practical significance: the proposed approach to determining the moment when the theft of narcotic drugs ends will make it possible 
to carry out a differentiated criminal-legal assessment of drugs that are different in terms of objective signs.

Keywords: narcotic drugs, psychotropic substances, drugs, theft, the moment of termination, crime, responsibility. 

DOI: 10.18572/2072-4160-2020-3-19-23


